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Protokół nr 35 
z sesji Rady Gminy Sulików 

odbytej w dniu 29 grudnia 2005r. o godz. 1400 w Urzędzie Gminy Sulików. 
 

 
 

Sesji przewodniczył  Franciszek Fleszar – Przewodniczący Rady Gminy. 
Przewodniczący powitał wszystkich obecnych i na podstawie listy obecności radnych stwierdził, że 
na ogólną liczbę 15 radnych, w sesji uczestniczy 14 radnych, co stanowi kworum przy którym Rada 
Gminy może obradować i podejmować uchwały.                (listy obecn. zał.1,2,3) 
Nieobecny był radny Dariusz Kryński. 

Wśród zaproszonych gości Przewodniczący powitał przedstawicieli Zarządu Koła Związku 
Sybiraków w Zgorzelcu oraz członków Koła Gminnego w Sulikowie, którzy na obecnej sesji 
otrzymają Krzyże Zesłańców Sybiru.  
Aktu dekoracji dokonał Wójt Gminy, przy udziale przedstawicieli Zarządu Koła Związku  
Sybiraków w Zgorzelcu.  
Krzyże Zesłańców Sybiru otrzymali: 

1. Kurasiewicz Maria, 
2. Nowak Karolina, 
3. Romanowicz Kazimierz, 
4. Stachowski Mieczysław, 
5. Pobiedzińska Leokadia, 
6. Mroczkowski Jan, 
7. Piątek Kazimiera, 
8. Stachowski Eugeniusz. 

 
Członkowie Związku Sybiraków opuścili sesję.  
 
Przewodniczący przedstawił porządek obrad, który przedstawiał się następująco: 

1. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
2. Informacja o pracy stałych komisji Rady Gminy. 
3. Informacja o pracy Wójta Gminy. 
4. Informacja o pracy Przewodniczącego Rady Gminy. 
5. Podjęcie uchwał: 

♦ w sprawie uchwalenia programu współpracy gminy Sulików z organizacjami 
pozarządowymi w 2006 roku.                                                

♦ w sprawie uchwalenia „Programu Ochrony Środowiska dla gminy Sulików na lata 
2005-2008, z perspektywą na lata 2009-2012”,                               

♦ w sprawie  opłaty administracyjnej za czynności urzędowe, 
♦ w sprawie sprzedaży nieruchomości w drodze przetargu,      
♦ w sprawie sprzedaży nieruchomości w drodze przetargu,      
♦ w  sprawie sprzedaży nieruchomości i udziału w gruncie w drodze bezprzetargowej, 
♦ w sprawie sprzedaży nieruchomości w drodze przetargu, 
♦ w sprawie sprzedaży nieruchomości i udziału w gruncie w drodze bezprzetargowej, 
♦ w sprawie  zmian w Statucie Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Sulikowie,  
♦ w sprawie uchwalenia regulaminu zbiorowego zaopatrzenia w wodę i odprowadzania 

ścieków, 
♦ w sprawie przyjęcia zadań  powiatu zgorzeleckiego z zakresu zimowego utrzymania 

dróg powiatowych na terenie gminy Sulików, 
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♦ w sprawie ustanowienia zabezpieczenia prawidłowej realizacji umowy o 
dofinansowanie projektu „Przebudowa budynku gospodarczego na budynek socjalny klubu 
sportowego w miejscowości Radzimów Górny”, 

♦ W sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku 
budżetowego 2005, 

♦ W sprawie zmian w budżecie gminy na 2005 rok.   
6. Uchwalenie budżetu gminy na 2006 rok 
7. Zapytania radnych. 
8. Zapytania przewodniczących rad sołeckich. 
9. Odpowiedzi na zapytania. 
10. Odczytanie i przyjęcie wniosków do realizacji. 
11. Sprawy różne. Komunikaty. 

 
Ad. 1 

Protokół z ostatniej sesji przyjęty został 13 głosami, przy 1 głosie przeciwnym. 
 
Ad. 2 

Przewodniczący Rady omówił wspólne posiedzenie stałych komisji Rady Gminy, które odbyło 
się  21 grudnia 2005r.            (patrz protokół) 
Przewodniczący poinformował, że komisje pozytywnie zaopiniowały zarówno projekt budżetu 
gminy na 2006r., jak i projekty uchwał na obecną sesję.   
W sprawach różnych: 
-  radni zapoznali się z pismem Zarządu OSP w Radzimowie sprawie wyjaśnienia sprawy 
uzyskania pozwolenia na odbudowę spalonej remizy strażackiej i zobowiązali Komisję 
Rewizyjną do zbadania sprawy, 
-  zapoznali się z pismem Rady Sołeckiej w Starym Zawidowie, w którym rada prosi o 
przekazanie na remont świetlicy pieniędzy uzyskanych ze sprzedaży lokalu nad świetlicą.  
Przewodniczący poinformował, że Wójt odnosząc się do sprawy stwierdził, że w styczniu 2006 
roku zamierza spotkać się z Radą Sołecką Starego Zawidowa i wspólnie zastanowić się nad 
ewentualnością budowy nowej świetlicy wiejskiej. Udział w spotkaniu zadeklarował 
Przewodniczący Rady Gminy, 
-  Wójt poinformował o mających ruszyć w 2006 roku pracach przy odbudowie potoku 
Studzianka i o dużych szansach na rozpoczęcie prac na rzece Czerwona Woda w Radzimowie. 
 
Ad. 3 

Wójt Gminy odczytał informację o pracy w okresie między sesjami.      (zł. 4) 

Radni zgłosili następujące pytania: 

Radny Robert Starzyński prosił o rozszerzenie informacji dotyczącej odstąpienia przez gminę 
od organizowania prac społecznie użytecznych i poinformowanie, którą nieruchomość 
dzierżawi firma „Milux”. 
Wójt udzielił następujących wyjaśnień: 
- firma „Milux” od lipca br. dzierżawi jeden z obiektów po bazie GS przy ul. Sportowej. 
Obecnie przejawia  zainteresowanie  dzierżawą następnego obiektu,  
-  Rozporządzenie Ministra Pracy i Gospodarki w sprawie trybu organizowania prac społecznie 
użytecznych dało gminom uprawnienia do organizowania takich prac dla osób trwale 
pozostających bez pracy. Wynikające z rozporządzenia obowiązki gminy to stworzenie 
stanowiska pracy, wyposażenie pracownika w narzędzia i odzież ochronną, przeszkolenie go z 
zakresu BHP, zapewnienie nadzoru( jest to ok. 150 osób). W zamian za to gmina otrzyma 
refundację kosztów wynagrodzenia do 60%. Po analizie możliwości organizacyjnych i 
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finansowych uznano, że gminy nie stać na organizowanie takich prac. Tym bardziej, że nie było 
by to trwałe świadczenie pracy, a jedynie  doraźne zatrudnienie np. raz w tygodniu. Wójt z 
pozycji pracodawcy mówił o niewielkich efektach takiego zatrudnienia, tym bardziej, że jak 
wynika z rozeznania sprawa dotyczy osób o niewielkich kwalifikacjach zawodowych. Po 
konsultacjach z GOPS, i Gminnym Zakładem Komunalnym oraz analizach okazało się, że 
efekty byłyby niewspółmierne niskie nie tylko do wydatków poniesionych przez gminę, a także 
do kosztów organizacyjnych. 
 
Radny Piotr Jankowski prosił o rozszerzenie informacji dotyczącej wniosków zgłaszanych  do 
„Systemu ewidencji przedsięwzięć planowanych do realizacji w okresie programowania 2007-
2013”. 
Wójt wyjaśnił, że  wnioski zgłoszone do Systemu są ściśle powiązane ze Strategią Rozwoju 
Gminy Sulików. Nad realizacją Strategii czuwa zespół pod przewodnictwem Zastępcy Wójta i 
on dba, aby ewentualne wnioski były zgodne z celami strategii. Wójt zachęcał radnych do 
współpracy. 
 
Ad. 4 

Przewodniczący Rady złożył następującą informację o działalności w okresie międzysesyjnym: 
- dyżury, przyjęcie pism skierowanych do Rady Gminy, 
- przyjęcie dwóch wskazań nadzorczych dotyczących uchwał z 21 listopada br. w sprawie opłat 
w przedszkolu publicznym i w sprawie regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w 
jednostkach  oświatowych na terenie gminy. Wskazania są dosyć obszerne i zawierają szereg 
uwag. Niektóre z nich  budzą nasze wątpliwości, dlatego wymagają dokładnej analizy, 
- przyjęcie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie projektu budżetu gminy na 2006 
rok, 
- udział w spotkaniach opłatkowych,  
- praca nad zmianami w Statucie Gminy, 
- prowadzenie posiedzenia połączonych komisji Rady Gminy, 
- wysłanie życzeń świątecznych do kierowników jednostek, sołtysów, stowarzyszeń, władz 
powiatowych, byłego posła Michała Turkiewicza , pani poseł  Beaty Sawickiej, 
- przewodniczący wymienił jednostki, od których Rada Gminy otrzymała życzenia świąteczne. 

Radni przyjęli informację bez pytań. 
 
Ad. 5 

Podjęcie uchwał: 
1. W sprawie uchwalenia programu współpracy gminy Sulików z organizacjami 

pozarządowymi w 2006 roku.                                                
      Przewodniczący przedstawił projekt uchwały.    
       Uchwała podjęta została  jednogłośnie. (nr XXXV/224/05)                        (zał. 5) 

 
2. W sprawie uchwalenia „Programu Ochrony Środowiska dla gminy Sulików na lata 2005-

2008, z perspektywą na lata 2009-2012”.                                
      Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
      Uchwała podjęta została  jednogłośnie. (nr XXXV/225/05)                         ( zał. 6) 
 
3. W sprawie  opłaty administracyjnej za czynności urzędowe. 
      Przewodniczący przedstawił projekt uchwały.                        

 Uchwała podjęta została 12 głosami, przy 1 wstrzymującym się i 1 przeciwnym.  
                                                                  (nr XXXV/226/05)                       (zał. 7) 

 
4. W sprawie sprzedaży nieruchomości w drodze przetargu.      
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Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
Uchwała podjęta została jednogłośnie.  (nr XXXV/227/05)                       (zał. 8) 
 

5. W sprawie sprzedaży nieruchomości w drodze przetargu.      
      Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 

Uchwała podjęta została jednogłośnie.  (nr XXXV/228/05)                      (zał. 9)  
 

6. W  sprawie sprzedaży nieruchomości i udziału w gruncie w drodze bezprzetargowej. 
      Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
      Uchwała podjęta została jednogłośnie.   (nr XXXV/229/05)                     (zał. 10) 
 
7. W sprawie sprzedaży nieruchomości w drodze przetargu. 
      Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
      Uchwała podjęta została jednogłośnie.    ( nr XXXV/230/05)                    (zał. 11) 
 
8. W sprawie sprzedaży nieruchomości i udziału w gruncie w drodze bezprzetargowej. 
      Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 

Uchwała podjęta została jednogłośnie.     ( nr XXXV/231/05)                  ( zał. 12) 
 

9. W sprawie  zmian w Statucie Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Sulikowie.  
      Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
      Uchwała podjęta została jednogłośnie.   ( nr XXXV/232/05)                  ( zał. 13) 
 
10. W sprawie uchwalenia regulaminu zbiorowego zaopatrzenia w wodę i odprowadzania 

ścieków. 
      Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
      Wójt Gminy omawiając autopoprawki do projektu  uchwały  stwierdził, że prace nad 
projektem uchwały trwały bardzo długo. Sporządzony pierwszy projekt uchwały, który radni 
otrzymali wcześniej, dotyczył regulaminu dla spółki „Suplaz”. Po dyskusjach i  konsultacji  z 
nadzorem prawnym Wojewody w przedstawionym wcześniej radnym projekcie uchwały 
dokonano dwóch rodzajów zmian. Pierwszy polega na usunięciu 22 zapisów będących 
powtórzeniem ustawy. Druga zasadnicza zmiana to nie odnoszenie się do konkretnego 
podmiotu, w tym przypadku spółki „Suplaz”, tylko stworzenie ogólnego  regulaminu 
dotyczącego wszystkich podmiotów, które świadczą, bądź mogą w przyszłości świadczyć usługi 
w zakresie dostarczania wody i odprowadzania ścieków na naszym terenie. Zdaniem Wójta ten 
drugi projekt  uchwały zawiera najbardziej optymalne rozwiązanie. 
      Uchwała podjęta została 12 głosami, przy 1 głosie przeciwnym i 1 wstrzymującym się. 
                                                                          (nr XXXV/233/05)               ( zał. 14) 
 
11. W sprawie przyjęcia zadań  powiatu zgorzeleckiego z zakresu zimowego utrzymania dróg 

powiatowych na terenie gminy Sulików. 
      Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
      Uchwała podjęta została jednogłośnie.      (nr XXXV/234/05)                ( zał. 15) 
 
Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że uchwalone uchwały były szczegółowo analizowane 
na wspólnym posiedzeniu komisji. Natomiast obszerny „Program ochrony środowiska” jest do 
wglądu i wszyscy zainteresowani mogą się z nim zapoznać. 
Pozostałe projekty uchwał były dostarczone radnym tuż przed sesją, w związku z czym  
Przewodniczący Rady prosił Wójta o omówienie każdego projektu. 
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12. W sprawie ustanowienia zabezpieczenia prawidłowej realizacji umowy o dofinansowanie 
projektu „Przebudowa budynku gospodarczego na budynek socjalny klubu sportowego w 
miejscowości Radzimów Górny”. 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
Wójt poinformował, że projekt uchwały jest konsekwencją  decyzji Zarządu Województwa 
Dolnośląskiego z dnia 8 grudnia br. przyznającej gminie dofinansowanie w kwocie 187.159 
zł na przebudowę budynku gospodarczego. I tak jak w przypadku środków na halę 
sportową, nasza gmina musi złożyć finansowe zabezpieczenie prawidłowej realizacji 
umowy do wysokości otrzymanej dotacji. Będzie to zrobione w formie weksla in blanco, 
podpisanego przez Wójta i panią Skarbnik i złożonego w Urzędzie Marszałkowskim. 
Złożenie weksla będzie równoczesne z podpisaniem umowy dotacji. 
Uchwała podjęta została jednogłośnie.    (nr XXXV/235/05)                      (zał. 16) 
 

13. W sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 
2005. 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
Wójt wyjaśnił, że konieczność podjęcia tej uchwały wynika z tego, że zbyt późno, bo w 
listopadzie br. Minister Finansów zwiększył subwencję o kwotę 180.000 zł, na wyposażenie 
i pomoce dydaktyczne dla nowo wybudowanego gimnazjum. Długotrwała procedura 
przetargowa powoduje, że rozliczenie całej  subwencji w bieżącym roku jest niemożliwe. I 
stąd projekt uchwały, który umożliwi rozliczenie subwencji w 2006 roku. Jest to zgodne z 
ustawą o finansach publicznych i kwalifikowane jako wydatki niewygasajace. 
Wójt dodał, że dzisiaj przyjechał pierwszy transport sprzętu, drugi przyjedzie w okresie ferii 
zimowych.  

            Uchwała podjęta została jednogłośnie.    ( nr XXXV/236/05)                     ( zał. 17) 
 

14. W sprawie zmian w budżecie gminy na 2005 rok. 
      Skarbnik Gminy przedstawiła projekt uchwały. 

Szczegółowo omówiła zmiany po stronie wydatkowej i dochodowej budżetu gminy oraz 
zmiany w wieloletnim planie inwestycyjnym na lata 2005-2007. 

      Uchwała podjęta została 12 głosami, przy 2 głosach przeciwnych.   
                                                                         (nr XXXV/237/05)                      ( zał. 18) 

 
Przewodniczący Rady poinformował, że nowy samochód dla OSP w Studniskach Dolnych po 
staraniach bardzo wielu ludzi stał się faktem. W imieniu Zarządu OSP, Przewodniczący 
podziękował jednostkom które dofinansowały zakup samochodu, ale przede wszystkim 
podziękował  radnym i Wójtowi. Całkowity koszt samochodu, to kwota ok. 120.000 zł. Z budżetu 
gminy wydatkowano kwotę 20.000 zł, pozostałe pieniądze zostały pozyskane z zewnątrz. 
Przewodniczący szczególne podziękowania skierował do prezesa OSP Jana Kolbuch i Grzegorza 
Fleszara. To głównie oni „pukali wszędzie”, gromadzili potrzebną dokumentację. Podziękował 
również Janowi Jaworskiemu pracownikowi Urzędu.  
Jan Kolbuch  zaprosił wszystkich obecnych do obejrzenia samochodu, który stał przed budynkiem 
Urzędu Gminy.  
 
Ad. 6 

Przewodniczący Rady odczytał opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu, Zespół w 
Jeleniej Górze w sprawie projektu budżetu gminy na 2006r. Opinia RIO była pozytywna, nie 
wskazała żadnych nieprawidłowości w konstrukcji projektu budżetu gminy.    (zał. 19) 
Następnie głos zabrał Jan Hasiuk – Wójt Gminy, który w obszernym wystąpieniu omówił 
najważniejsze założenia projektu budżetu gminy na 2006r., ostatniego w bieżącej kadencji. 
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Pracę w samorządzie, prace nad tworzeniem budżetu, Wójt przyrównał do pracy rolnika, która 
składa się z etapów: przygotowania gleby, siania i zbierania plonów. Budżet gminy  również 
cechuje  cykliczność. Tu też żeby zebrać plony, trzeba glebę przygotować, zasiać i pielęgnować. 
Wójt przedstawił radnym syntetyczne zestawienie realizacji budżetu w  latach 2002-2005.  (zał. 20) 
Z zestawienia wynika wzrost wskaźników w najważniejszych działach budżetu. I tak np. znacząco 
wzrósł udział dotacji celowych  z 11,39% w 2002 roku, do 18,08% w 2005r.  
W przedłożonym projekcie budżetu gminy na 2006r. zakładane jest  uzyskanie dochodów w kwocie 
14.826.054 zł i wydatków  w kwocie 15.660.296 zł. W tym dochody własne będą stanowiły 37,07% 
ogółu dochodów, w tym subwencja ogólna jest planowana w wysokości 21,62%, a celowa  w 
wysokości 41,31%.Wśród wydatków 58,02% mają stanowić wydatki bieżące, a 41,98% wydatki 
inwestycyjne. Można zauważyć, że w przyszłorocznym budżecie po stronie dochodowej dokonuje 
się mała rewolucja. Uzyskane środki zewnętrzne zdecydowanie przeważają nad środkami 
własnymi. Świadczy to o naszej zdolności, mobilności i umiejętności  pozyskiwania środków 
zewnętrznych. Odnosząc się do roku 2002 można stwierdzić, że wydatki wzrosły prawie 2,5- 
krotnie. Dochody zamykają się kwotą blisko 2-krotnie wyższą niż 3 lata temu. To nie jest jeszcze 
podsumowanie kadencji, ale ogromny zasięg prac widoczny jest już teraz i będzie on z pewnością 
owocował i w latach następnych. Łączne dochody w latach 2003 – 2006, czyli w latach 
realizowania i prognozowania budżetu wynoszą 43.474.371zł, w tym dotacje 10.784.762 zł (co 
stanowi 24,81%). Wójt stwierdził, że mówi to celowo, bo niejednokrotnie słyszał zarzuty, że 
zadłużył gminę, dlatego podając te liczby chce zobrazować, że blisko dwukrotnie więcej pozyskał 
środków, niż stanowi kwota zadłużenia. A zadłużenie służy temu, żeby wspomóc  środki pozyskane 
z zewnątrz. Łączne wydatki w latach 2003-2006 (zrealizowane i planowane) szacowane są na 
kwotę  52.011.656 zł, w tym wydatki  inwestycje 18.771.419 zł, daje to średni wskaźnik 36,09%. 
Jest to wskaźnik bardzo wysoki, a gdyby nie brać pod uwagę roku 2003, który był trochę słabszy, 
wskaźnik ten byłby jeszcze wyższy. Dla porównania Wójt podał, że inne gminy szczycą się 
wskaźnikiem rzędu 20%. Wartość prawie 20 mln zł zainwestowanych w ciągu 3 lat w naszej 
gminie, świadczy o tym, że dotacje nie są „przejadane”. One pozostaną i będą dowodem na 
racjonalność i dalekowzroczność postępowania Rady i Wójta.  
Przy konstrukcji budżetu na przyszły rok, nie było dużego pola manewru. Skoncentrowano się na 
tym, aby bieżące potrzeby gminy zabezpieczyć w stopniu umożliwiającym funkcjonowanie. 
Wszystkie inne środki skierowano na inwestycje. Długi okres od przygotowania projektu budżetu, 
do dnia uchwalenia, spowodował, że konieczne jest  wprowadzenie wielu autopoprawek. W tym 
przypadku w większości są to poprawki na plus, bo w międzyczasie udało się trochę środków 
pozyskać. Wójt zapewnił, że dołoży wszelkich starań, aby w pierwszej kolejności zapewnić 
potrzeby remontowe placówek oświatowych. W projekcie brakuje niektórych zadań inwestycyjnych 
ujętych w wieloletnim planie inwestycyjnym. Jest to spowodowane tym, że na dzień dzisiejszy do 
budżetu wprowadzamy tylko te zadania, które mają pełne zabezpieczenie w budżecie. Pozostałe 
zadania, które nie maja pełnego zabezpieczenia finansowego pozostają w wieloletnim planie i 
czekają na swoją szansę. A taką ma budowa świetlicy wiejskiej we Wrociszowie Górnym. Projekt 
ten w pierwszym rozdaniu środków Sektorowego Programu Odnowa Wsi nie uzyskał wsparcia 
finansowego ze szczebla województwa, jednak jest realna szansa na zakończenie zadania, bo 
Zarząd Województwa Dolnośląskiego ze środków otrzymanych z Ministerstwa Rolnictwa 
przeznaczył dodatkowe 3 miliony na  zaspokojenie kolejnej puli zadań i wystąpił do  Ministerstwa 
Rolnictwa o alokację kolejnych  7 mln na Dolnym Śląsku, tak aby dofinansować wszystkie 
zgłoszone wnioski. W związku z tym jest duże prawdopodobieństwo, że inwestycja we 
Wrociszowie Górnym - z pewnym poślizgiem - zostanie zakończona. Wniosek pod nazwą 
„Rozwiązanie gospodarki ściekowej w zlewni rzeki czerwona Woda”, jest sprawdzany przez 
koordynatorów wyznaczonych do tego przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska. W 
kwietniu wniosek z kompletem dokumentów powinien trafić na szczebel Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska, tak aby do 30 czerwca 2006r. Minister Środowiska przekazał sprawdzony i 
pozytywnie  zaopiniowany wniosek do Komisji Europejskiej w Brukseli. Wniosek nasz znajduje się 
na liście projektów priorytetowych na Dolnym Śląsku. Gra idzie o niewyobrażalne środki, chcemy 



 7 

pozyskać środki wielkości blisko 4 budżetów gminy. Tych wszystkich, którzy mają obiekcje, że 
sprawa długo trwa, Wójt zapewnił, że biegu sprawy nie można przyspieszyć, wszystkie działania 
muszą iść określonym trybem.  Dlatego Wójt prosił o cierpliwość i wyrozumiałość. Nagrodą będą 
pozyskane środki, a później efekt w postaci zrealizowanego zadania. Wójt ma świadomość jak 
trudne jest to przedsięwzięcie dla naszej gminy. Z analiz finansowych wynika, że nie tylko 
powinniśmy otrzymać 100% dotację na realizację zadania, ale dodatkowo kilkunastoprocentową 
dopłatę na funkcjonowanie  kanalizacji. W przyszłorocznym budżecie bardzo skromnie 
potraktowane są nasze drogi. Nie oznacza to, że zaprzestanie jakichkolwiek działań. Z pewnością 
będziemy wykonywać remonty cząstkowe, wykorzystując do tego kamień nieodpłatnie pozyskany z 
kopalni bazaltu. Nieuwzględnienie remontów spowodowane zostało nie tylko względami 
finansowymi, ale głównie tym, że w najbliższych kilku latach gmina będzie gruntownie 
przekopana, w związku z budową kanalizacji. Wójt poinformował, że z zapowiedzi Starostwa 
wynika, że poprawi  się  stan techniczny dróg powiatowych, według zamierzeń na rok przyszły, na 
kilku odcinkach dróg zostanie położona nowa nawierzchnia. Na drogach wojewódzkich sytuacja 
wygląda najgorzej, Wójtowi nie wiadomo o żadnych decyzjach w zakresie remontu tych dróg. Wójt 
mówił o rosnącej skali pomocy społecznej, jaką świadczy Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej. 
Wynika to z faktu, że na gminę spada coraz więcej zadań z zakresu pomocy społecznej. Wójt mówił 
o projekcie rządowym w zakresie dożywiania dzieci. Dobrze, że gmina ma wystarczające zaplecze 
do świadczenia tych usług. Przyszły rok będzie rokiem przeobrażeń w  realizacji naszych zadań, 
chodzi o rozpoczęcie funkcjonowania międzygminnej spółki wodno-kanalizacyjnej i przejęcie 
przez nią części zadań, realizowanych dotychczas przez GZK. Wójt mówił o zmianach 
wprowadzonych ustawą o finansach publicznych, która w zasadniczy sposób zmienia  sposób 
korzystania z mienia majątku gminy. 
To budżet aż do bólu realistyczny. Dochody ujęte są w stopniu minimalnym, aby nie narazić się na 
sytuację, że wykonane zostaną w stopniu słabym, a tymczasem strona wydatkowa będzie duża. 
 Wójt ma świadomość, że projekt budżetu nie przekonał wszystkich radnych, czemu dali wyraz na 
wspólnym posiedzeniu komisji. Ale jest to projekt budżetu dla gminy Sulików, a Wójt gminę musi 
traktować jako całość, bo tylko  problemy rozwiązywane kompleksowo mają szanse realizacji. I w 
duchu odpowiedzialności za losy całej  gminę, nie za „własne podwórko”, Wójt apelował do 
radnych o podjęcie uchwały, która poprze ten budżet. 
Wójt prosił Skarbnika Gminy o przedstawienie autopoprawek do projektu budżetu gminy. 
Skarbnik odczytała autopoporawki.                 (zał. 21) 
Uzupełniając  wcześniejszą wypowiedź, Wójt serdecznie podziękował pani Skarbnik i służbom 
finansowym za przygotowanie projektu budżetu, nad którym praca trwała ponad trzy miesiące. 
Podziękował kierownikom jednostek za terminowe przygotowanie dokumentów. Podziękował 
najbliższym współpracownikom, którzy wraz z Wójtem pracowali przy projekcie budżetu gminy. 
 
Uzupełniając informację o pracy międzysesyjnej Wójt poinformował, że podczas wigilijnego 
spotkania w Starostwie Powiatowym, z rąk Wicemarszałka Województwa Dolnośląskiego  
otrzymał wyróżnienie za efektywność w pozyskiwaniu środków zewnętrznych. Nasza gmina jest 
liderem w powiecie zgorzeleckim w pozyskiwaniu środków unijnych. To wyróżnienie Wójt traktuje 
jako wyróżnienie wszystkich samorządowców. Wyraził nadzieję, że takich wyróżnień będzie 
więcej, bo to świadczy o tym, że gmina idzie w dobrym kierunku. 
 
Przewodniczący Rady  wyraził podziękowania  dla Wójta Gminy i pani Skarbnik.  
 
Nie było dyskusji i pytań dotyczących projektu budżetu gminy na 2006 rok.  
 
Przystąpiono do głosowania. 

Za przyjęciem budżetu gminy na  2006 rok głosowało 12 radnych, 2 radnych było przeciwnych.                           
(zał. 22) 
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Wójt podziękował za uchwalenie budżetu gminy na 2006r. i obiecał, że dołoży starań, aby ten 
kolejny, trudny budżet został jak najlepiej  zrealizowany. Wójt Gminy podziękował radnym, którzy 
głosowali  za uchwaleniem budżetu na 2006r., natomiast tym, którzy byli przeciwni oświadczył, że 
w zamian nie ma nic do zaoferowania. Po prostu nie jest czarodziejem .Wszystkim radnym Wójt 
obiecał, że dołoży starań, aby po zakończeniu kadencji, ster rządów w gminie, nowej ekipie 
przekazać ze świadomością dobrze wykonanego obowiązku.   
 

Ad.7 

Radny Tadeusz Bednarz  podziękował Wójtowi  za pomoc przy zakupie wozu  dla jednostki OSP w 
Studniskach Dolnych i za założenie barierki na moście w Starym Zawidowie. Prosił o budowę 
wodociągu w Starym Zawidowie. Wyraził zaniepokojenie faktem, że za długo trwa przygotowanie 
inwestycji. Najpierw budowano gimnazjum, teraz zbuduje się salę gimnastyczną, a 
wodociagowanie Starego Zawidowa ciągle jest odkładane w czasie. Tymczasem powinno być 
odwrotnie, prace winno się rozpocząć od Starego Zawidowa, a dopiero później pomyśleć o 
Sulikowie. Radny uważa, że skoro w gimnazjum zrobiono zabawę sylwestrową, to można tam 
również prowadzić zajęcia z wf dla dzieci i nie budować nowej sali. Radny uważa, że to wina tego, 
że jako radny nie należy do żadnego ugrupowania, stoi na boku. Radny stwierdził, że woda z 
wodociągu, którą pije połowa mieszkańców Starego Zawidowa nie jest dobra. Ludzie mają 
zaświadczenia od lekarza, że nie jest zdatna do picia. Mieszkańcy protestują, nie chcą wody 
zatrutej, bo po niej chorują i ludzie i zwierzęta. Radny przyznał, że do picia kupuje wodę w sklepie. 
 
Radny Tadeusz Polowy  pytał o odśnieżanie dróg na terenie gminy. Mieszkańcy Radzimowa mają 
wiele krytycznych uwag, uważają, że nie wszystkie drogi w Radzimowie są  odśnieżane.  
 
Ad. 8 

Andrzej Dominikowski – sołtys sołectwa Wilka mówił o niewystarczającym - poprzedzonym 
wielokrotnymi prośbami - odśnieżaniu  drogi do Ksawerowa.  
 
Ewangelis Zaras – sołtys sołectwa Wrociszów Górny wyraził swoje niezadowolenie z faktu  
odsuwającego się terminu dokończenia budowy świetlicy wiejskiej. Stwierdził, że w ciągu miesiąca 
mieszkańcy postawili budynek w stanie surowym, a teraz przez 14 miesięcy patrzą jak ich praca 
marnuje się. Sołtys uważał, że decyzja o dotowaniu starego budynku w Radzimowie jest 
nieuzasadniona. Należało przyznać pieniądze na zabezpieczenie rozpoczętej budowy we 
Wrociszowie Górnym. Sołtys chciałby dostać chociaż 20.000 zł na założenie okien i drzwi. Tę 
świetlicę zbudowali sami mieszkańcy wsi, nie potrzebowali dużej pomocy, a na dom kultury w 
Sulikowie rokrocznie idzie ok. 200.000 zł. To kwota, za którą  z łatwością można wybudować 
świetlicę w każdej wsi. Sołtys prosił radnych o pomoc, o przyznanie 20.000 zł na okna i drzwi do 
świetlicy we Wrociszowie Górnym.  
Uważał, że rady sołeckie na 2006 rok otrzymały zdecydowanie za mało środków. W 2005 roku była 
to kwota ok. 70.000 zł,  a w przyszłym roku będzie  prawie o połowę mniej. 
 
Elżbieta Wadzicka - sołtys sołectwa Skrzydlice uważała, że odśnieżanie dróg gminnych na terenie 
sołectwa jest niewystarczające. Są odcinki dróg, którymi nie można przejechać. Prosiła, żeby 
chociaż raz w tygodniu odśnieżyć drogi. 
 
Jan Jaśkiewicz - sołtys sołectwa Bierna  przypomniał, bo mówił już o tym kilkakrotnie, że na 
drodze w Biernej na wysokości posesji pani Stefańczyk stoi woda, która jest wynikiem źle 
wykonanego odpływu.  
Przewodniczący Rady prosił Wójta, aby pozytywnie odniósł się do dyspozycji rad sołeckich i 
wyraził zgodę na przeniesienie na  2006 rok, niewykorzystanych  w 2005 roku środków.  
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Ad. 9 

Wójt udzielił następujących odpowiedzi: 
1. Stwierdził, że nie rozumie stanowiska radnego Bednarza, który wykazuje całkowitą 

niekonsekwencję, bo teraz domaga się  wodociągowania Starego Zawidowa, a przed chwilą 
głosując przeciwko budżetowi gminy na 2006r., publicznie opowiedział się przeciwko 
budowie wodociągu w Starym Zawidowie. Wójt przypomniał, że w 2003 r. nie wyrażając 
zgody na poprowadzenie nitki wodociągowej przez swoją nieruchomość, radny utrudniał 
prace nad dokumentacją. Wójt zwrócił się do radnego, aby  jednoznacznie zadeklarował się, 
czy jest za kontynuowaniem prac przy przygotowaniu inwestycji wodno-kanalizacyjnej, bo 
może prace te należy przerwać, może Wójt niepotrzebnie angażuje się w uporządkowanie 
gospodarki wodno-ściekowej w Starym Zawidowie.  

2. Wójt wyjaśnił, że wszystkie drogi gminne odśnieżane są  w miarę potrzeby i możliwości 
finansowych gminy. Wójt stwierdził, że gmina nie jest bogata, budżet na zimowe 
utrzymanie dróg jest niewielki, ale jeżeli radni uznają za zasadne przyznanie dodatkowych 
środków, Wójt wyda dyspozycje odśnieżania dróg kilka razy dziennie. Jego zdaniem 
dotychczasowe zimowe utrzymanie dróg gminnych jest właściwe. Wójt wyraził nadzieję, że 
z chwilą przejęcia przez gminę zimowego utrzymania dróg powiatowych, sytuacja na tych 
drogach ulegnie znacznej poprawie.  
Radny Mańczak poinformował, że mimo, że mija grudzień Starostwo Powiatowe w 
Zgorzelcu nie rozstrzygnęło jeszcze przetargu na zimowe utrzymanie dróg powiatowych. 
Radny zgodził  się z Wójtem, że  wysyłanie pługu w trakcie opadów śniegu i w przypadku  
kilkucentymetrowych opadów śniegu,  jest nieuzasadnione. 

3. Odnosząc się do wypowiedzi sołtysa Zarasa, Wójt przedstawił uchwałę Regionalnego 
Komitetu Sterującego ds. Rozwoju Regionu w sprawie akceptacji rekomendacji projektów 
zgłoszonych w ramach Sektorowego Programu Operacyjnego Restrukturyzacji i 
Modernizacji Sektora Żywnościowego oraz Rozwój Obszarów Wiejskich na lata 2004-2006, 
w której  Regionalny Komitet Sterujący rekomenduje i akceptuje Zarządowi Województwa 
Dolnośląskiemu listę projektów. Na tej liście pod pozycją  nr 72 jest ujęta przebudowa 
budynku gospodarczego w Radzimowie Górnym i ten projekt uzyskał już dofinansowanie. 
Natomiast pod pozycją 114  jest dokończenie budowy i wyposażenie świetlicy wiejskiej we 
Wrociszowie Górnym.  Przewidziana kwota dofinansowania 178.000 zł. 
Wypowiedź Wójta kilkakrotnie przerywał sołtys, który wyrażał niezadowolenie z faktu, że 
dofinansowanie otrzymał stary budynek, a nie nowy, niedokończony budynek, który 
niszczeje z powodu niezabezpieczenia.  
Wójt powtórzył, że Zarząd Województwa jest w stanie uzyskać dofinansowanie dla 
wszystkich projektów ujętych na tej liście. Gwarantem może być rzetelność z jaką 
dotychczas realizował swoje zadania z zakresu  funduszy europejskich. Wójt przypomniał, 
że na decyzję Zarządu Województwa o dofinansowaniu hali sportowej, gmina czekała 11 
miesięcy. Czekała, bo wiedziała, że ma szanse na dotację. Kolejnym przykładem jest 
wymiana okien w Szkole Podstawowej w Biernej. W pierwszym rozdaniu środków z Banku 
Światowego nie otrzymaliśmy pieniędzy. Minęły 3 miesiące i pieniądze znalazły się. Dzisiaj 
szkoła ma nowe okna.  
Zdaniem Wójta przyznanie 20.000 zł z budżetu gminy jest wyrzuceniem pieniędzy w błoto. 
Inwestycję trzeba zakończyć i wyposażyć, a co można zrobić za 20.000 zł ? Jest jeszcze 
możliwość ubiegania się o środki z INTERREGU, ale Wójt nie widzi takiej potrzeby, bo jest 
przekonany, że w 2006 roku otrzyma pełne dofinansowanie na realizacje zadania we 
Wrociszowie Górnym. Wójt prosił o cierpliwość i nie dramatyzowanie.  
Wójt nie zgodził się również ze zdaniem sołtysa w sprawie dotacji dla GOK. 
Dofinansowanie  nie obejmuje tylko samego budynku GOK-u, ale również działalność 
świetlic wiejskich, czyli zatrudnienie świetlicowych i utrzymanie obiektów.  

4. Uszczuplenie środków dla rad sołeckich wynika z kwalifikacji dochodów własnych gminy. 
Zdaniem Wójta polityka dysponowania środkami powinna być zmieniona. Nie jest możliwa 
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realizacja wniosku Przewodniczącego Rady Gminy. Niestety środki rad sołeckich wygasają 
z upływem roku budżetowego, dlatego Wójt zawsze apelował do sołtysów o maksymalne 
wykorzystywanie przyznanych im środków. Przeniesienie realizacji zadania rady sołeckiej 
na następny rok jest możliwe, ale pod warunkiem, że zadanie zostanie ujęte w budżecie 
gminy. Druga możliwość to podjęcie uchwały o nie wygasających wydatkach.  

5. Wójt poinformował, że rozezna sprawę wycieku wody w przy drodze w Biernej. Na uwagę 
sołtysa, że sprawę wielokrotnie bezskutecznie zgłaszał kierownikowi Pleśnierowiczowi, 
Wójt prosił, aby przy załatwianiu jakichkolwiek spraw w Urzędzie Gminy, zachowana była 
droga służbowa. Rozmowa  z  pracownikiem nie skutkuje nadaniu sprawie biegu. To Wójt 
jako kierownik jednostki wydaje dyspozycje i podejmuje decyzje. 

 
Przewodniczący Rady pytał, czy Wójt poinformował sołtysów na spotkaniu z nimi, o zasadach 
gospodarowania funduszami. 
Wójt potwierdził, że na spotkaniu z  sołtysami informował ich o zasadach gospodarowania 
środkami będącymi w dyspozycji sołectwa.  
Przewodniczący przypomniał, że w poprzednich latach w szczególnie uzasadnionych przypadkach 
praktykowane było przenoszenie środków na następny rok.  
 
Radny Polowy odnosząc się do wypowiedzi Wójta, stwierdził, żeby nie odczytywał tego, że skoro 
spadł śnieg, to Polowy ma już temat do interwencji. Prawda jest taka, że Radzimów jest terenem 
górzystym i zimą przy opadach śniegu  są ogromne problemy z  poruszaniem się po niektórych 
drogach. Były już przypadki nie dojechania karetki do chorego. To nie są wymysły. Radny prosił, 
aby chociaż raz odśnieżyć drogi, bo jego zdaniem drogi w Radzimowie wcale nie były odśnieżane.  
 
Wójt Gminy zwrócił uwagę  Przewodniczącemu Rady, że radny Polowy nagrywa sesję. Wójt 
poddał pod wątpliwość czy jest to zgodne z prawem. Jego zdaniem taka czynność powinna być co 
najmniej zgłoszona Przewodniczącemu Rady Gminy i poprzedzona zgodą na rejestrowanie 
dźwięku. Jeżeli radny tego nie dopełnił, nie ma prawa nagrywać sesji, mimo że jest radnym. 
Odnośnie odśnieżania dodał, że nie jest możliwe jednoczesne odśnieżenie wszystkich dróg. Druga 
kwestia to, że nie wszystkie drogi ujęte są w planie zimowego utrzymania. Odśnieżane są tylko 
drogi gminne, natomiast część dróg, o których mówią radni jest drogami prywatnymi. Wójt 
zapewnił, że ma na uwadze to, że część gminy leży w terenie górzystym i dlatego zdarza się, że  
pług wyjeżdża tylko do Miedzianej,  czy Starego Zawidowa, bo do innych miejscowości nie ma 
potrzeby. Wójt ma świadomość, że w Radzimowie zaczyna się jakby inny klimat  i pamięta o tym.  
Wracając do sprawy środków rad sołeckich Wójt wyjaśnił, że przesunięcia środków zdarzały się w 
przypadkach, gdy były wskazane, lub rozpoczęte zadania i ich realizacja była logicznie 
uzasadniona. W przypadku Studnisk dyspozycja rady sołeckiej polega na przekazaniu całej rezerwy 
na następny rok. Jest to niemożliwe do wykonania. 
 
Przewodniczący Rady nie zgodził się z Wójtem twierdząc, że rada sołecka obecnie postąpiła tak jak 
w poprzednim roku. I wówczas prośba została uwzględniona.  
Przewodniczący prosił Wójta, aby na sesji nie zwracał mu uwag dotyczących sposobu prowadzenia 
sesji. Sprawy te można omówić po sesji. Przewodniczący dodał, że też ma uwagi pod adresem 
Wójta, ale nie czyni tego na sesji. Stwierdził, że zauważył fakt nagrywania sesji i miał o tym z 
radnym rozmawiać po sesji.   
 
Ad. 10 

Radny Piotr Jankowski poinformował, że komisja otrzymała tylko jeden wniosek. Jest to wniosek  
Andrzeja Dominikowskiego sołtysa sołectwa Wilka o następującej treści: 
„ W imieniu mieszkańców wsi Ksawerów zwracam się do Wójta i Rady Gminy Sulików z prośbą o 
ustalenie prawne drogi i do kogo należy. Nr ewidencyjny 123 obręb Wilka, od przystanku PKS 
Wrociszów Górny do miejscowości Ksawerów aż do stawów pana Treli. Do wniosku załączam 
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odpowiedź ze Starostwa Powiatu Zgorzelec w wyżej  wymienionej sprawie. Proszę o pozytywne 
rozpatrzenie wniosku i o odpowiedź.” 
Radny Jankowski odczytał załączone do wniosku pismo Cezarego Mostowika - Naczelnika 
Wydziału Drogownictwa Starostwa Powiatowego Zgorzelcu informujące, że droga  do Ksawerowa 
nie jest zaliczana do kategorii dróg powiatowych. 
 
Odnosząc się w do wniosku Wójt stwierdził, że w sprawie tej są dwie kwestie. Jedna to 
kategoryzacja dróg, a druga własność działek. Wójt nie zgodził się z treścią pisma ze Starostwa, 
ponieważ właścicielem działek jest Skarb Państwa. Wójt poinformował, że w interesie 
mieszkańców gmina wzięła na siebie zimowe utrzymanie dróg powiatowych. I droga ta jest w 
planie zimowego utrzymania dróg. 
Odpowiadając na stwierdzenie sołtysa, że mieszkańcom zależy przede wszystkim  na remoncie tej 
drogi, Wójt stwierdził, że nie może remontować drogi, która nie jest własnością gminy. Zgodnie z 
ustawą lada moment gminy staną się właścicielami dróg powiatowych i dopiero wówczas będzie 
można zająć się tą drogą. Wójt podkreślił, że obecnie w zasobach mienia komunalnego gminy,  
droga ta nie figuruje. Wójt podkreślił, że nie wolno jemu, jako Wójtowi, angażować środków 
publicznych w nieruchomość nie będącą własnością gminy. 
 
Przewodniczący Rady na podstawie wypowiedzi Wójta uznał, że wniosek jest w trakcie realizacji 
wobec czego nie ma potrzeby głosowania, a tym samym nadawania sprawie biegu. Przewodniczący 
wyraził nadzieję, że wniosek wkrótce zostanie zrealizowany. 
 
Ad. 11 
 
Przewodniczący Rady stwierdził, że najbliższa sesja prawdopodobnie odbędzie się w lutym 2006r.  
 
 
 
Przewodniczący Rady  stwierdzając wyczerpanie porządku obrad zamknął XXXV w kadencji sesję 
Rady Gminy Sulików.                                                             (godz. 1715) 
 
 
 
Przewodniczący Rady i Wójt Gminy złożyli życzenia noworoczne. 
 
 
                                                                   
                                                                                                       Przewodniczący  
                                                                                                         Rady Gminy 
                                                                                                      Franciszek Fleszar 
 
 
Protokołowała: 
L.Rychtarczyk 


